
בפרק הקודם העמדנו את השאלה על רבי יוחנן בן זכאי שאמר שחסד מכפר 

כמו הקרבנות, והרי בפסוק נאמר 'כי חסד חפצתי ולא זבח' (הושע ו ו), 

ומשמע שחסד מכפר יותר מהקרבנות.

ראיה נוספת שחסד עדיף מקרבנות יש להביא מהמעשה של בני עלי (בראש 

הקב"ה  ונשבע  ימותו בצעירותם,  וזרעם  שהם  עליהם  שנגזר  יח.),  השנה 

ובמנחה'  בזבח  עלי  בית  עוון  יתכפר  אם  עלי  לבית  נשבעתי  'לכן  ואמר 

(שמואל א' ג יד), ומזה למד אביי שאכן בזבח ובמנחה אינו מתכפר, אבל 

הוא מתכפר בתורה ובגמילות חסדים.

מהות הקרבן והחסד – הכניעה והביטול העצמי

בשלימות,  מוקרב  וקרבן  בשלימות  נעשה  כשחסד  שאכן  היא,  והתשובה 

הרי התוצאה של שניהם שווה.

משום שכשאדם מקריב קרבן הוא נוטל משהו משלו ומוסר אותו לאביו 

שבשמים, ומעשה זה של יציאה מהמבט העצמי וכניעה לפני הקב"ה, הוא 

הוא המכפר.

צרכי  את  גם  שרואה  אדם  של  מבט  מבטא  חסד  מעשה  מידה,  באותה 

סביבתו ולא רק את צרכי עצמו, והוא הסיבה שהחסד מכפר.

אלא שכל זה משפיע רק אם אכן מעשים אלו נעשים מתוך כוונה טהורה 

לבסוף  להקריב  כוונה  מתוך  חוטא  אדם  אם  אולם  הבורא,  לפני  וכניעה 

קרבנות ולכפר על חטא זה, הרי שהקרבן לא נעשה מתוך כניעה כלל, אלא 

מתוך כוונה בלתי ראויה ובלתי רצויה.

עלי  לבני  וגם  זבח',  ולא  חפצתי  'חסד  הקב"ה  שאמר  הסיבה  איפוא  זו 

שנענשו על הנהגה לא נכונה לפי דרגתם בתוך בית המקדש, הרי שהכפרה 

היחידה שנותרה להם היא עשיית חסד.

גם בחסד יש ב' דרגות – והכל תלוי בכוונה

הבנה זו במטרת מצוות החסד מחייבת לגשת לכל מעשה חסד מתוך כוונה 
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תורת חסד
הגאון רבי גבריאל יוסף לוי שליט"א

ראש ישיבת "באר התורה" ונשיא הגמ"ח
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הגמ”ח המרכזימבביתתתתת
(ע”ר) שע”י גמ”ח לבית ישראל 

יבנה  חסד עולם 

דבר המערכת

כי כך נצטווינו!

מידת  אבי  היה  אבינו  אברהם 

החסד. בעוסקינו במצוות החסד 

ולהתחקות  להתבונן  הראוי  מן 

אברהם  של  ובמעשיו  במידותיו 

ולהבין  ללמוד  מנת  על  אבינו, 

קצת יותר על מצוה זו. ובכן, הבה 

דברים  של  בפשוטם  נתבונן 

בפרשתנו.

בהיותו  למילתו,  השלישי  ביום 

וביקש  הבורא  עליו  ריחם  כואב, 

לחסוך מאברהם אבינו את העמל 

הרב שבאירוח האורחים והוציא 

שאברהם  אלא  מנרתיקה.  חמה 

אבינו, לא מתרכז בצער גופו, אלא 

אורחים  שאין  כך  על  מצטער 

כך  כל  חסד.  עמהם  לעשות 

שולח  שהקב"ה  עד  מצטער, 

אדם,  בדמויות  מלאכים  שלושה 

שיבואו וימלאו את שאיפת חייו.

בהכנעה  אותם  מזמין  הוא 

ותחנונים, אבל בד בבד הוא פונה 

מים  מעט  נא  "יוקח  אליהם: 

שמפרש"י  וכמו  רגליכם".  ורחצו 

"כסבור שהם ערביים שמשתחוים 

לאבק רגליהם והקפיד שלא 

המשך בעמוד הבא המשך בעמוד הבא

תגובות והערות על המדורים השונים יתקבלו בברכה בדוא"ל
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להכניס עבודת כוכבים לביתו".

אף  על  סתירה.  אין  כלומר, 

שמדובר בערביים עובדי אלילים, 

לשחוט  אבינו  אברהם  רץ  עדיין 

שלמות,  בהמות  שלש  עבורם 

בשביל לתת לכל אחד מהם לשון, 

החלק המשובח בבהמה. כשמנגד 

כהוא-זה  מקל  הוא  אין 

מעקרונותיו. 

עושים  איך  נפלאה  דוגמה  זוהי 

אלו  לאנ"ש,  רק  לא  חסד: 

שנראים כמותנו ומדברים בסגנון 

שלנו, אלא לכל אחד באשר הוא 

אדם. אבל בתנאי כפול שלא יבוא 

על חשבון רוחניותנו.

•

לאברהם  מספר  הקב"ה  כאשר 

אבינו כי המלאך עומד להפוך את 

סדום, נעמד אברהם אבינו, בעודו 

כואב, "ויגש אברהם ויאמר, האף 

יש  אולי  רשע?  עם  צדיק  תספה 

העיר",  בתוך  צדיקים  חמישים 

אבינו  אברהם  ברש"י  וכמבואר 

הדרכים,  בכל  הקב"ה  אל  ניגש 

בדיבור קשה, בפיוס ובתפילה. 

ומנהל  אבינו,  אברהם  עומד 

הקב"ה.  עם  ודברים  דין  כביכול 

אולי יש ארבעים? ואולי שלושים? 

הוא  מי  את  רגע,  עשרים?  ושמא 

סדום  אנשי  את  להציל?  מנסה 

המושחתים  והחוטאים,  הרעים 

אבינו,  אברהם  הרי  והאכזריים? 

מייסד תנועת האמונה, היה צריך 

על  לשמוח  המגושמות)  (בעינינו 

מפלתם של הכופרים הללו. 

שילמדו אלו שיש דין ויש דיין, יש 

מנהיג ועל כל מעשה עתידים ליתן 

אבינו  אברהם  אבל  הדין.  את 

ומשתדל  יכולותיו  כל  את  מגייס 

שינצלו  ובקשה  בתחינה 

מההפיכה.

אבינו  לאברהם  כי  אלא,  זה  אין 

מניעים  אחרים.  מניעים  היו 

זכים, אמתיים וטהורים.

מוצאים  אנו  העקידה,  במעשה 

הקב"ה  לחלוטין:  הפוך  עניין 

נא  "קח  אבינו:  לאברהם  מצווה 

את בנך, את יחידך, אשר אהבת, 
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המשך בעמוד הבאהמשך בעמוד הבא

בנין עולם

יחד עם הרצון הכביר לסייע לכל פונה, עמלו יוזמי הגמ"ח 

באחריות גדולה, ליצור תוכנית שתוכל לעמוד בפועל לימין 

הורים רבים ככל האפשר.

הורים  מצד  הגמ"ח  לנציגי  המגיעות  הפניות  הם  רבות 

לילדים גדולים מגילאי שלוש, ובצער רב נאלצים הנציגים 

להשיב את פניהם ריקם.

רב  עמל  מתוך  אלא  אקראית,  בצורה  נקבע  לא  זה  תנאי 

את  המלווים  בכירים  כלכלנים  של  מעמיקה  ומחשבה 

הגמ"ח מיום היווסדו ולאורך כל שנות קיומו.

מחוייבות הגמ"ח לתוכנית הכלכלית

התפתחויות  על  נשענת  ואינה  השערות,  על  בנויה  לא  הגמ"ח  תוכנית 

שיתכנו בהמשך השנים, אלא היא תוכנית כלכלית מסודרת שעליה נוסד 

הגמ"ח, ועל פיה נבנו תוכניות ההורים של הגמ"ח.

של  החודשיים  וההחזרים  התרומות  תזרים  על  מתבססת  התוכנית 

ההלוואות, ואינה מסתמכת על פיקדונות כלל.

לקבוע  מאפשרים  התוכנית,  מבוססת  עליהם  הכלכליים  התחשיבים 

היום לכל מצטרף את המועד בו יהיה זכאי להגיש בקשה להלוואה עבור 

ילדיו. התוכנית נבנתה על ידי רואי חשבון בכירים ועברה בדיקה יסודית 

של אחד ממשרדי רואי החשבון הגדולים בעולם וקיבלה את אישורם. 

במהלך כל השנים ממשיכים רואי החשבון הבכירים בישראל ללוות את 

גדולה  ההצלחה  דשמיא,  ובסייעתא  ויציבה,  איתנה  בצורה  הגמ"ח 

מאוד, ולא זו בלבד שהגמ"ח עומד בפרטי התוכנית הראשונית, אלא אף 

מצליח להגיע להיקפים גדולים בהרבה. זאת, בסייעתא דשמיא הניכרת 

הציבור  אימון  ומכח  ושעל,  צעד  כל  על 

והצלחת התוכנית בפועל.

התרומה  בין  זמן  מרווח   – התוכנית  בסיס 

להלוואה

על מנת שכל הורה יוכל לקבל את ההלוואה, 

פי  על  עקבית  בצורה  להתנהל  הגמ"ח  חייב 

יש  ולפיה  שהותוותה,  הכלכלית  התוכנית 

הגמ"ח  יוכל  שבו  זמן  מרווח  ליצור  צורך 

להשתמש בכספי התרומות של ההורים, 

סדרת כתבות מפעימה המספרת את סיפור בניינו של "הגמ"ח המרכזי"
ופותחת צהר לממלכת החסד הגדולה

פרק
שביעי

בסדרה
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טהורה ומתוך רצון כן ואמיתי להיטיב, שהרי חסד שלא נעשה מתוך 

לנקות את המצפון  זו, הרי הוא דומה לקרבן המוקרב במטרה  כוונה 

ולאפשר את החטא הבא ח"ו.

חידוש נורא הראה לי מרן ראש הישיבה הגראי"ל שטיינמן זצ"ל בדברי 

הרמ"א בענין זה, בעז"ה נרחיב על כך את הדברים בפרק הבא.

התוכנית עברה 
בדיקה יסודית 

של אחד 
ממשרדי רואי 

החשבון 
הגדולים 

בעולם וקיבלה 
את אישורם
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את יצחק... והעלהו לעולה". 

 - אבינו  מאברהם  מבקש  הבורא 

אב המון גוים, שעומד מזה שנים 

ומזהיר את הגוים לבל יקריבו את 

בנו  את  שיקח   - למולך  בניהם 

תפילותיו  נשוא  יצחק, 

שנות  לאחר  שנולד  ושאיפותיו, 

ציפייה  לאחר  רבות,  כה  עקרות 

מעל  אותו  ויעקוד  גדולה,  כה 

המזבח. נורא נוראות.

אינו  אבינו  אברהם  כאן  וכאן, 

בוודאי  הסבר,  מבקש  ולא  שואל 

לבטל  ותפילה  בפיוס  ניגש  שלא 

הוא  ההפך  הגזירה.  רוע  את 

הוא  למצווה.  נזדרז  הוא  הנכון: 

בעצמו חבש את חמורו, ולא ציוה 

שהאהבה  לפי  מעבדיו,  לאחד 

כדברי  השורה,  את  מקלקלת 

רש"י.

של  והחסד  הרחמים  מידת  היכן 

אברהם אבינו? הרי על חיי אנשי 

כוחו,  בכל  התחנן  הרעים  סדום 

יצחק  אהובו  יחידו  בנו  עם  ומה 

אשר חייו וחיי כל העם שתלוי בו 

עם  ומה  הכף?  על  כאן  עומדים 

לכל  מכאן  שיצא  ה'  החילול 

העולם, שיאמרו כולם, הנה איש 

ה' עושה כזאת?

*

אבינו  שאברהם  היא,  התשובה 

לא עשה חשבונות. הוא קיים את 

רצון ה' בתמימות ובלא שמץ של 

שהקב"ה  שהבין  כיוון  עצמיות. 

חפץ חסד הוא, שהלא ברא בטובו 

במטרה  ומסועף  גדול  כה  עולם 

התדבק  ברואיו,  עם  להטיב 

של  במידותיו  אבינו  אברהם 

בוראו והשקיע את כל כספו וכוחו 

של  שמו  ולפרסם  חסד  להרבות 

המטיב.  המלכים  מלכי  מלך 

וברגע שרצון ה' ממנו היה לעשות 

לעשותו  מיהר  הוא  אחר,  משהו 

לפי רצון הבורא. 

הבין  שם  סדום,  בעניין  ברם 

אברהם אבינו, מכך שהבורא בחר 

לעשות,  עומד  אשר  את  לו  לספר 

לנסות  החובה  מוטלת  שעליו 

להתחנן  הגזירה,  בעד  ולעצור 

לביטולה ולהצלת ברואיו. וזה 

אהבת חסד

לפני שהם יוצאים הלאה אל הילדים.

נאלצים  ולכן  הגמ"ח,  של  המצליחה  התוכנית  נבנתה  זה  עיקרון  לפי 

בהנהלת הגמ"ח לענות בשלילה להורים שפונים בשלב מאוחר מידי. כדי 

השנה  ימות  בכל  הגמ"ח  פועל  אלו,  להורים  שנגרם  הצער  את  למנוע 

בפרסומים שונים כדי להביא לידיעת הציבור את פעילותו, ולהביא רווחה 

לאנשים רבים ככל האפשר.

תמצית ענייני גמ"ח ע"פ ספר אהבת חסד להח"ח
הרה"ג ר' אשר וסרמן שליט"א, מח"ס 'קיצור אהבת חסד'

נמסר על דעת שלא להעתיקו ללא רשותו 

כת גומלי חסדים
במה של כבוד לארגוני החסד המופלאים של העולם היהודי בארץ ובעולם

א) הקמצן הנמנע מלהיטיב לחברו ללא סיבה מוצדקת – עובר על מצות 

התורה "והלכת בדרכיו", שהיא מצות עשה כוללת ללכת במדותיו של 

הקדוש ברוך הוא שכולם רק לטובה.

ב) ועובר גם על הכתוב בתורה – "והודעת להם את הדרך ילכו בה", פרשו 

חז"ל, "את הדרך" – זו גמילות חסדים. ונכלל בזה על ענייני החסד שבין 

איש לרעהו, בין שעושה בגופו (כגון, ביקור חולים, קבורת מתים), ובין 

שעושה בממונו.
(פתיחה לאהבת חסד)

יום שני, מגדל אשפוז, קומה 5, מחלקת המטולוגיה.

שאלתם פעם את עצמכם כמה זמן זה שעה?

במחלקה זו ודומיה זה לא 60 דקות, אולי זה 3,600 

שניות, משהו כמו נצח!

חוסר הוודאות, לראות את קרוב משפחתך סובל, ולפעמים ללא טיפת 

קרן אור בתוך החשכה - קשה עד בלתי נסבל!

האור.  קרן  את  שומע  שאני  לי,  נדמה  השעה 13:28,  לפני  דקות  כמה 

שנאמר  כמו  ממש  האור!  את  לשמוע  אפילו  אפשר  חשוך,  כ"כ  במקום 

'רואים את הקולות' - - -

קבוצת המשמחים של ארגון החסד 'רחשי לב', אברכי כוללים ובחורי 

ישיבות שמנצלים את הפוגת הצהריים הקצרה שלהם, לעוד חסד בתוך 

ונלחמים  הבדידות  על  מסתערים  לחדר,  נכנסים  עמוסה,  יום  שגרת 

בעצבות. הם חמושים בגיטרות ובכלי נשיפה, ולרגע נדמה היה, שאנחנו 

בתוך מסיבת הודיה. היריעה אינה יכולה לתאר את המראה, של אותו 

אבא לשמונה ילדים ששר "עד הנה עזרונו רחמיך ולא עזבוני..." תוך כדי 

טפטוף כימותרפיה לזרוע - שבכלל רק רוצה לחבק את הילדים הרכים 

שבאותם דקות חוזרים מהחיידר ומבית הספר, ומחפשים את אבא 

המשך בעמוד הבא המשך בעמוד הבא



ואמא כדי לספר להם ממאורעות היום בתלמוד תורה, בבית הספר, מה 

אמרה לה המורה ומה סיפר היום המלמד...

שעות  להם.  וויתרנו  לא  לרגע  בהם,  פגשנו  ושוב  שוב  השבוע  במהלך 

השינה תוכננו בקפידה, כדי שח"ו לא נפספס!

*

יום חמישי. מרכז רפואי 'שיבא, תל השומר'

'נבלה'  הקרובה, אנחנו  השבת  שאת  מתחיל לעכל,  אני 

וכמו  לשינה,  לשהות  אוכל  איפה  מברר  במחלקה.  כאן 

'רחשי  הארגון  שם  את  נשמע  שוב  שמחה,  מנגינה  איזה 

לב'...

פרויקט השבת של 'אוהל שרה' ברחשי לב, הוא סיפור של חסד שראוי 

לספר בפני עצמו. בתוך בניין מפואר, בתוככי המרכז הרפואי 'שיבא, תל 

השומר', מקבלים המלווים מפתח לקמפוס רחשי לב, הממוקם בתוככי 

המתחם הרפואי, כאשר לכל אחד מוכנה מיטה מסודרת, מצעים נקיים 

וריחניים, פינת קפה ועוגה.

למרבה ההפתעה, אני לא לבד. אגף אוהל שרה מארח מדי שבת מעל 

מאה ועשרים אנשים ונשים, הבאים לסעוד את יקיריהם המאושפזים 

במחלקות ביה"ח וזוכים באירוח מלא ללא כל עלות.

בשבת עצמה פגשתי אנשים רבים. למשל, את אבא של תמי, שסיפר לי על 

במחלקת  המחלה.  עם  שמתמודדת  התשע,  בת  הבכורה  ילדתו  תמי, 

הילדים הם פגשו את מלאכי החסד של רחשי לב, ממש בזמן שסיפרו 

חלק  ממש  הם  ומאז  הראשונות,  הבדיקות  תוצאות  את  להם 

מהמשפחה. אפילו את מסיבת יום ההולדת, הם לא שכחו לחגוג להם 

ברוב פאר והדר, וכמובן גם מתנה - חבילת פליימוביל ענקית שכל כך 

חלמה עליה.

את אבא של מוישל'ה שהיה נראה ממש מותש, פגשתי רק בשבת אחרי 

הצהריים, אחרי שינה ארוכה. תוך כדי שיחה הוא סיפר לי על השהות 

הארוכה בארצות הברית, לצורך טיפולים שאותם לא ניתן לקבל בארץ,

יש  מהיכן  ושאלתיו  בעצמי,  לעצור  הצלחתי  לא  כמוני,  לסקרן  כיאה 

לאברך כמוהו את היכולת וההתמצאות בעולם הרפואה שבחו"ל, בכדי 

לקבל שם את הטיפולים. ושוב, כמו מנגינה קסומה הוא אומר: 'האמת, 

שאני לא טיפלתי בכלום. הרב ראובן גשייד (מייסד ויו"ר עמותת רחשי 

לב) דאג להכל! הוא רק ביקש שנלך לשגרירות ארה"ב, ושנשלח לו צילום 

של הדרכון. זה הדבר היחיד שעשיתי לצורך הנסיעה והטיפול! התאמת 

טיסה  כרטיסי  הזמנת  הרפואה,  גורמי  עם  קשר  ויצירת  רפואי  טיפול 

ארוחות  בנכר,  שם  אי  אירוח  דירת  התעופה,  בשדה  לנו  שחיכה  ונהג 

"הם"  זה  לכל   - החולים  לבית  מהדירה  אותנו  שלקחו  ונהגים  חמות 

דאגו!

*

יצאתי מהשבת בהרגשה מרוממת, ובתיבה שם, ליד הקבלה, במקום בו 

המדהימים,  החסד  "לאנשי  פתק:  שלשלתי  המפתחות,  את  מחזירים 

אנא הרבו בתפילה עבור האברך שלמה לייב בן שרה מרים, תודה רבה!"

שם  פועלים  הזולת,  למען  שעושים  אנשים  של  שתפילות  ספק  לי  אין 

אחרת בשמים!

4

מה שעשה.

על  חדש  אור  שופכת  הזו  ההבנה 

המושג חסד. כי הנה, בניגוד אולי 

למה שעולם השקר הרגיל אותנו 

לחשוב, חסד לא עושים כי כך אנו 

אנושיים,  להיות:  צריכים 

גם  ו'הומניטריים'.  'סוציאלים' 

לא 'אוהבי אדם'. אלא אנו עושים 

- כי כך ציוונו הבורא. זהו.  חסד 

היחיד  שהמדד  הרי  שכך,  וכיוון 

הוא  חסד,  אכן  הוא  האם  לחסד 

רצון  את  בכך  מקיים  האם  רק 

הבורא.

השלימה  חסד  מצוות  אמת, 

מתוך  לעשותה  היא  והראויה 

חסד,  אהבת  הזולת,  אהבת 

להיות רחום וחנון, כמידותיו של 

הקב"ה.

אנו  הללו  המידות  את  אבל 

מהבורא.  לעצמנו  לסגל  מצווים 

וביום שהבורא יצווה עלינו משהו 

שנדמה לנו כהיפך החסד – עלינו 

הרוחמיות  מידותנו  את  לכופף 

לרצונו יתברך.

יותר  מי  מצפון,  עם  נולד  האדם 

ומי פחות. אבל החכמה האמתית 

הנטייה  את  להכפיף  היא, 

לרצון  לחלוטין  הזו  הטבעית 

הבורא. אנו לא נותנים צדקה כי 

הפרוספקט  גבי  על  התמונה 

בנו  ומעוררת  משכנעת  הייתה 

בשם  ולא  אישיים,  רגשות 

הרחמים הגשמיים שמתעוררים.

אלא כי כך נצטווינו!
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דרש רבא, כל מי שיש בו 
שלש מידות הללו בידוע 
שהוא מזרעו של אברהם 

אבינו: רחמן וביישן וגומל 
חסדים. רחמן? הא אברהם 
לא רחים על בריה (בנו) – 

היינו רבותיה להודיעך 
חבתו בהקב"ה 

(כלה רבתי פ"י)
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